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A mig camí de pujada a Begues o
de baixada a Gavà per la carrete-
ra, s’aixeca la penya de pedra
roja argilosa que ha captivat ge-
neracions i generacions d’habi-
tants del Delta. Sobre les restes
d’un assentament iber, al segle IX
es va construir el castell de l’E-
ramprunyà, un baluard privilegiat
amb vistes a tota la plana deltai-
ca, que controlava les invasions
àrabs, quan el Llobregat feia de
frontera sud de la Marca Hispà-
nica. Segles després, el santuari de
la Mare de Déu de Bruguers i l’as-
censió al castell van convertir-se
en una activitat d’oci tant per a
veïns dels voltants com per a
persones de tota l’àrea metropo-

litana, que podien gaudir d’una vi-
sita gratuïta a mil anys d’història. 

Des que l’Ajuntament de Gavà
va adquirir el conjunt l’any 2007,
la seva prioritat ha estat la reha-
bilitació del castell i els seus vol-
tants, que es troben en ruïna i fins
i tot amb parets a punt d’esfon-
drar-se. Amb una gran pena, els
gavanencs i la resta d’amants del
castell van veure com l’any 2010
s’hi va prohibir l’entrada, fet que
va esborrar del mapa una de les
joies turístiques de la comarca.

“El tancament era del tot ne-
cessari”, explica a Línia Mar Jo-
sep Bosch, director del Museu de
Gavà. “Segurament es va fer fins
i tot tard, i no hi havia més remei
per poder-hi fer restauracions”,
afegeix. Atès l’estat del castell, l’A-
juntament va acordar amb la
Unió Muntanyenca Eramprunyà
que organitzaria visites guiades

com a solució transitòria, per tal
que almenys un grup reduït de
persones poguessin gaudir-ne.
“Tot i això, no descartem que en
un futur puguem tornar a obrir
les visites”, afirma Bosch, que ad-
met que el Museu farà una tasca
de difusió per, també, renovar-ne
l’oferta expositiva.

Ara, la Diputació ha lliurat al
consistori el Pla director, un
programa funcional de 4 mi-
lions d’euros de pressupost que
vol recuperar les preexistències
històriques i arquitectòniques
del conjunt, facilitar el reconei-
xement de les restes fent-les en-
tenedores per a la visita pública,
mantenir l’ús que tradicional-
ment se n’ha fet per al gaudi
col·lectiu i compatibilitzar el seu
ús amb el del seu entorn més
proper. Amb tot, un renaixe-
ment per al símbol del Delta.

Marc Pidelaserra
GAVÀ

PATRIMONI4Per altra banda, la
Generalitat destinarà 645.000
euros per cofinançar la quarta
fase del projecte de restauració
del castell de Castelldefels, en el
qual s'adeqüen 189 metres qua-
drats corresponents a una de les
sales de la planta sota coberta so-
bre la sala noble i el seu nucli
d’accés. Des de l’inici del procés
de restauració, dels 1.549,8 me-
tres quadrats útils del castell en
queden per restaurar 485.

Construït sobre restes iberes
i romanes, el castell data del se-
gle XVI, tot i que l’església del
seu interior data del segle X.
Igual que el castell de l’Eram-

prunyà, durant segles va ser
utilitzat per controlar el territo-
ri i com a fortalesa de defensa
contra les invasions àrabs. 

La restauració es composa
de diferents actuacions que s’es-
tan desenvolupant des del 1988,
quan l’Ajuntament de Castell-
defels va adquirir l’edifici, que
estava en un greu estat de de-
teriorament, amb l’objectiu d’o-
brir les seves portes a la ciuta-
dania. Els projectes i estudis re-
alitzats han estat molts i diver-
sos, des d’històrics parcials i
d’específics de patologies fins als
diferents projectes de restaura-
ció de les diferents sales i nuclis.

Nova fase de la restauració
del castell de Castelldefels

El renaixement d’un símbol
» La Diputació invertirà 4 milions d’euros en la conservació i rehabilitació del castell de l’Eramprunyà
» L’Ajuntament de Gavà no descarta que el conjunt patrimonial es pugui reobrir quan acabin les obres

La ubicació privilegiada del castell de l’Eramprunyà ofereix vistes espectaculars del Delta. Foto: Ajuntament de Gavà i Arxiu 
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REFERÈNDUM4“Toca a les catalanes i als
catalans decidir el seu futur. És a les seves
mans i a les de tots nosaltres fer-ho pos-
sible, demostrar que la democràcia ens
uneix per damunt de les legítimes i salu-
dables discrepàncies”. Amb aquestes pa-
raules, el president de la Generalitat, Car-
les Puigdemont, i el vicepresident Oriol
Junqueras han encoratjat la societat civil
a defensar a partir d’ara un referèndum
que des del passat 9 de juny ja té data –1
d’octubre– i pregunta –“Voleu que Cata-
lunya sigui un Estat independent en for-
ma de república?”–.

El compte enrere, doncs, ha co-
mençat. I ho ha fet amb dubtes damunt
la taula –qui posarà les urnes, quin serà
el cens, com serà la cobertura legal...–
i un Estat  espanyol que, a diferència del
que va passar amb la consulta del 9-N,

està disposat a posar tota la carn a la
graella per evitar que hi hagi urnes l’1
d’octubre.

De fet, és precisament per això, per
protegir-se, que l’acte del 9 de juny no va
incloure cap firma ni contracte que es pu-
gui recórrer, però la fiscalia ja ha portat
igualment l’anunci als tribunals a través
de la querella contra la consellera Me-
ritxell Borràs. Sigui com sigui, el com-
promís públic del president i del vice-
president va ser clar i solemne: “El Go-
vern es conjura a oferir totes les garan-
ties i a vetllar per la rectitud del procés
de convocatòria, organització i celebra-
ció del referèndum”, va afirmar Puigde-
mont, afegint que “la resposta que hi do-
nin els ciutadans, en forma de ‘sí’ o de
‘no’, serà un mandat que aquest Govern
es compromet a aplicar”.

Prèviament, Junqueras havia destacat
que la decisió de tirar endavant el refe-
rèndum unilateral s’havia pres davant
“d’un Estat deficient i injust, que exerceix
antidemocràticament les seves funcions
i perjudica els interessos econòmics del
país”, recordant que a Espanya hi ha mi-
nistres que “encarreguen la fabricació
de proves falses contra representants
electes escollits democràticament”.

LA REPÚBLICA I ELS ‘COMUNS’
L’acte va escenificar de nou, amb la pre-
sència dels diputats de Junts pel Sí i la
CUP, la unitat de les forces indepen-
dentistes davant d’un procés que, ara
sembla que sí, afronta la partida final. De
fet, les cares d’alguns dels presents re-
flectien més aviat el pes de la responsa-
bilitat i la dificultat del que els ve a sobre

que no pas l’èpica o l’eufòria d’altres oca-
sions. Tots ells sabien que estaven fent un
pas endavant del qual serà molt difícil fer
marxa enrere.

Però a la foto del dia 9 hi va haver un
gran absent: el partit d’Ada Colau. Els
‘comuns’, que sempre han defensat un
referèndum com a eina per resoldre el
conflicte, s’han desmarcat, almenys de
moment, de la proposta unilateral del
Govern, argumentant que no hi veuen
suficients garanties. Sigui com sigui,
amb la inclusió de la paraula “repúbli-
ca” a la pregunta, feta a instàncies
d’ERC i la CUP, s’intenta seduir els
simpatitzants de Catalunya en Comú
perquè vagin a votar el dia 1 d’octubre
i eixamplin així la participació, fins i tot
encara que els seus dirigents no acabin
donant suport al referèndum.

MANIFESTACIÓ4La resposta de la socie-
tat civil independentista a l’anunci de la
data i la pregunta del referèndum no es va
fer esperar. Dos dies després, diumenge 11
de juny, milers de persones –30.000 se-
gons la Guàrdia Urbana– van recollir el
guant llançat pel Govern en un acte orga-
nitzat per l’ANC, Òmnium i l’AMI a Bar-
celona que va servir per conjurar-se i dei-
xar clar a l’Estat espanyol que no ho tindrà
fàcil per impedir que Catalunya voti el pri-
mer diumenge d’octubre.

“Els catalans votarem aquest 1 d'oc-
tubre, i quan el Govern compleixi amb el
mandat democràtic no estarà sol”, va dei-
xar clar l’exentrenador del Barça Pep
Guardiola, que va posar veu al manifest
de les entitats independentistes i va con-

vertir-se en l’actor principal de la jorna-
da. “El Govern ha de saber que tots i ca-
dascun de nosaltres estarem al seu costat”,
va clamar un Guardiola que va injectar eu-
fòria entre els milers d’assistents a l’acte.

Entre crits de “No esteu sols”, “Vota-
rem” o el clàssic “Independència”, Guar-
diola va voler “deixar ben clar que el prò-
xim 1 d'octubre votarem en un referèndum
per decidir el nostre futur”. “Votarem en-
cara que l’Estat no ho vulgui”, va dir
abans d’apel·lar “a tots els demòcrates d'Eu-
ropa i del món a fer-nos costat en la defensa
dels drets avui amenaçats a Catalunya” i de
titllar l’Estat espanyol d’“autoritari”. “Ara
més que mai acudirem a les urnes: no fa-
llarem!”, va concloure Guardiola. Primer,
però, caldrà que no fallin els polítics.

“El Govern no estarà sol”

» El president Puigdemont i el vicepresident Junqueras posen data al referèndum: 1 d’octubre
» Comença el compte enrere amb dubtes damunt la taula i l’Estat disposat a torpedinar la votació 

“La democràcia ens uneix”
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per Bernat Dedéu

4Histèrics i xarons

Cada dia serà més fàcil com-
provar com, a mesura que el
referèndum vagi prenent cos i
la forçuda tossuderia dels elec-
tors superi les reticències i mi-
sèries dels partits criats en
l’autonomia, la defensa de l’es-
panyolisme a Catalunya adop-
tarà una retòrica més histèrica
i xarona. Fa dies valia la pena
passejar-se per les pàgines de
La Vanguardia, on el meu ad-
miradíssim Gregorio Morán,
en una sabatina d’elogi des-
mesurat a Juan Goytisolo,
aprofitava un paràgraf d’a-
quells que no saps com acabar
d’omplir per mencionar In-
certa glòria i es referia a Joan
Sales com un autor de tercera,
“prosista mediocre, parafas-
cista y ultracatólico”. Segons
conta Morán, Goytisolo no ha-
via llegit mai la novel·la de Sa-
les però va recomanar-la a la
francesa Gallimard perquè “sus
amigos catalanistas de en-
tonces –pienso en Castellet– le
insistieron tanto que él lo puso
a disposición de los editores.”

Vivim en un temps on la
mentida ho té difícil per es-
printar i, recentment, el
col·lega Xavier Antich com-
partia a Facebook un article de
l’any 2005 signat pel mateix
Goytisolo a La Vanguardia on
recordava que, poc temps des-
prés d’exiliar-se a París, havia
començat en efecte a treballar
com a lector d’espanyol per a
Gallimard, editorial on no no-
més va ajudar a publicar la
versió francesa d’Incerta glòria,
sinó que en recomanà la tra-
ducció molt gojosament. Val la
pena citar el fragment de l’ar-

ticle on Goytisolo ho recorda:
“El día en que leí el manuscri-
to de Incerta glòria que me en-
vió Joan Sales fue uno de los
más satisfactorios de mi labor.
Pese a mi conocimiento aún
imperfecto del catalán, com-
prendí en seguida que se tra-
taba de una gran novela, no
sólo por su elaboración cui-
dadosa y compleja, sino tam-
bién por su enfoque singular
del tema, el de la Guerra Civil
de 1936-1939.”

L’estranya invenció de Mo-
rán no respon únicament a
un error filològic, sinó a una
forma de colonialisme mental
actiu i conscient segons el
qual, a banda de poder insul-
tar gratuïtament un escriptor
a qui s’ha llegit de passada,
qualsevol manifestació de cul-
tura catalana s’inscriu en el
més pur dels folklorismes con-
servadors, ben lluny de l’alça-
da internacional, alternativa i
cosmopolita dels autors espa-
nyols. Això no és un fet aïllat,
perquè, durant anys, aquesta
agressió constant i gratuïta a la
cultura del país (que jo vaig pa-
tir als estudis de filosofia, on la
producció pensamental en
llengua catalana, simplement,
no existia: de fet, encara en-
guany no hi ha una sola càte-
dra de Filosofia Catalana a tot
el país) ha tingut un correlat
polític claríssim per als que
han volgut subsumir l’auto-
govern català a la superioritat
moral espanyola i el seu orde-
nament jurídic.

Que aquest article falsari de
Morán, contradit pel mateix
autor que glossa, comparteixi

espai al diari de Godó amb les
perles de López Burniol, cada
dia més semblants a l’editorial
de La Razón, on el procés ca-
talà es descriu en termes d’en-
gany i d’il·lusió, o amb articles
on es promociona el nou par-
tit de Fernández Teixidó com a
únic salvador del catalanisme
assenyat, no és gens casual.
Afortunadament, la impostura
d’una col·lectivitat catalana
que només pot arribar a ser
lliure i tenir accés al món civi-
litzat –ja sigui en cultura o en
termes polítics– si se situa en
el marc d’Espanya cada dia és
més fàcil d’escatir i descriure
com a netament autoritària. El
famós discurs de Guardiola,
que va fer mal perquè insistia
precisament a titllar d’autori-
tari un Estat que castra l’auto-
determinació, va fer molta
pupa justament perquè em-
mirallava el poder espanyol
com mai abans.

Cada dia que passi, tots
aquells que han abonat aques-
ta forma d’imposició inhuma-
na apel·laran a invencions his-
tèriques com la de Morán i a un
llenguatge notòriament xaró
que voldrà ressuscitar totes
les impostures mentals del ca-
talanisme, amb la consegüent
apel·lació contra la divisió i a
favor del seny, és a dir, a favor
d’Espanya com a garant de la
ciutadania de primera. Afor-
tunadament, als mentiders i als
cursis la validesa de les seves
mandangues i les falsedats dels
seus textos no els aguanten ni
unes horetes.

Publicat a El Nacional.cat

per Antoni Moliné

La monarquia se’ns va vendre,
durant la Transició, com el mi-
llor per a Espanya, atès que, pel
fet de ser una institució aliena
a la lluita partidista, assegura-
va una neutralitat absoluta molt
necessària per poder fer de
mitjancera en qualsevol con-
flicte que es presentés. Això sí,
la novella Constitució deixava
ben clar que el rei regna però no
governa. Sembla, doncs, que
l’estrena del monarca en el gra-
víssim episodi de l’intent de cop
d’estat del 23F venia a reforçar
la tesi que era molt millor un rè-
gim monàrquic que no pas un
de republicà.

Però, a mesura que la de-
mocràcia avançava en el
temps, han aparegut episodis
de corrupció que s’han estès
com una taca d’oli, sense que
se’ls vegi la fi. També la coro-
na s’hi ha vist afectada en la
seva credibilitat.

Ara bé, tant el rei Joan
Carles com el seu successor
han deixat escapar dues opor-
tunitats d’or per aturar el seu
progressiu deteriorament da-

vant l’opinió pública. Primer,
acceptant que el TC retallés
gran part d’un Estatut català
que havia passat per totes les
instàncies democràtiques i que
ell mateix -Joan Carles I- ha-
via sancionat signant-lo com a
cap d’estat. Mai, en les mo-
narquies europees, un cas així
no hauria estat possible. Tan-
mateix, i malgrat el menyspreu
evident a la seva alta autoritat,
ho va donar per bo sense cap
tipus de protesta formal.

Ni tan sols el repetitiu “en-
caix de Catalunya dins d’Es-
panya”,  amb el deteriorament
de les relacions, ha merescut al
rei Felip la més mínima aten-
ció. ¿No ens  havien dit que la
corona era, sens dubte, la més
adient per intentar, com a jut-
ge de pau, asseure’s a una tau-
la, escoltar uns i altres i inten-
tar, almenys, consensuar un
acord? Doncs no, tampoc.

Un polític català va llançar
públicament aquestes parau-
les: “Contra Catalunya tot s’hi
val”. Que no trobin estrany
que vulguem marxar.

Un diari participatiu

4La monarquia

Actualitat a la xarxa

#QuerellaBorràs

@KRLS: La pressió judicial no aturarà mai
el desig de democràcia dels catalans.
L'#1Oct hi haurà urnes. Tot el suport @tx-
ellborras i @cescesteve.

#30AnysHipercor

@junqueras: 30 anys del terrible atemp-
tat a Hipercor. El record de tots els que hi
van morir i el dolor irreparable per la seva
pèrdua perviu.

#IncendiPortugal

@bomberstivissa: El pitjor incendi fo-
restal a la història recent de Portugal. So-
lidaritat amb els companys bombers i ens
unim a l'immens dolor d'aquesta tragèdia.
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POLÍTICA4María Miranda (PSC)
ja és la nova alcaldessa. En un Ple
extraordinari del passat dia 10, la
fins aleshores batllessa, Candela
López (Movem), va deixar pas a
la socialista, d’acord amb el pac-
te de govern subscrit per Movem,
PSC, ERC, Sí que es Pot i PDeCAT
el 2015 i que va desbancar el PP
de Manuel Reyes de l’alcaldia, tot
i haver guanyat els comicis d’a-
quell any. Miranda va ser esco-
llida alcaldessa gràcies als vots de
les cinc formacions que formen
actualment el govern local, men-
tre que el PP i Cs van votar els
seus candidats respectius, Reyes
i Guillermo Massana.

La nova alcaldessa va expli-
car que els seus compromisos
són la igualtat d’oportunitats,
la innovació, la proximitat i la
sostenibilitat. Però des del prin-
cipal partit de l’oposició, el PP,
van tornar a mostrar-se crítics
amb l’acord que els va fer fora de
l’alcaldia. Reyes, de fet, va co-

mençar el seu dur discurs llegint
la pregunta anunciada per al re-
ferèndum sobre el futur polític de
Catalunya de l’1 d’octubre, tirant
en cara l’acord dels socialistes
amb ERC i PDeCAT. En aquest
sentit, va instar la nova alcaldessa
a dir què farà aquell dia. 

Preguntada sobre si cedirà
espais municipals per a la consulta
a l’entrevista publicada en aquest
número [veure pàgina 7], la so-
cialista llança pilotes fora i diu que

“encara queda molt de temps” per
al referèndum i que “cal veure les
condicions” del mateix per poder
prendre decisions. 

Per altra banda, el dia de la
presa de possessió de Miranda hi
va haver una manifestació de
treballadors municipals recla-
mant els impagaments salarials
entre el 2007 i el 2009 –recone-
guts per una sentència judicial–
i de simpatitzants del PP amb
banderes espanyoles.

López traspassa el bastó d’alcaldessa a Miranda al Ple. Foto: Ajuntament

Miranda agafa el relleu 
de López com a alcaldessa

» Era una de les condicions del pacte de govern a cinc bandes
» No descarta la possibilitat de cedir espais per al referèndum

Solidaritat | Dia Mundial dels refugiats amb ‘Nascut a Síria’
La Plataforma Castelldefels amb els refugiats va organitzar el 20 de juny la projecció del
documental Nascut a Síria, als Cinemes Metropol, amb motiu del Dia Mundial dels refu-
giats. Dirigit per Hernán Zin, el film explica el periple dels refugiats que han abandonat

Síria a causa de la guerra civil i ho fa a través de la mirada de set nens i nenes sirians. 

Mor un menor atropellat per 
un tren a l’estació de Renfe

SUCCESSOS4Tragèdia a l’esta-
ció de Renfe. Un noi de 14 anys
va morir atropellat per un tren  a
última hora de la tarda del dia 20
de juny a la parada de Castell-
defels de rodalies. 

Segons van informar els
Mossos d’Esquadra i el Sistema
d’Emergències Mèdiques (SEM),
el noi hauria intentat creuar les
vies, on hauria ensopegat abans
de ser atropellat per un comboi.
En el moment de l’accident, la
víctima anava acompanyada
d’un altre jove. 

La policia catalana ha obert
una investigació per determinar
i aclarir les causes de l’accident
i la caiguda del menor. 

Segons van explicar des de
Renfe, el succés va obligar a ta-
llar la circulació de la línia R2
Sud en els dos sentits de la
marxa durant una hora, acu-
mulant retards superiors als 45
minuts. També es van veure
afectades les línies regionals
R13, R14, R15 i R16, els quals
també van patir retards i van ha-
ver de circular per Vilafranca.

PARTICIPACIÓ4L’Ajuntament
ha posat en marxa un procés per
conèixer quina imatge tenen de
la ciutat els seus veïns i veïnes.
L’objectiu municipal és, amb
aquests resultats, elaborar una
planificació estratègica i de ges-
tió de la projecció de Castellde-
fels més enllà dels seus límits.

De la mateixa manera, es vo-
len posar en marxa accions “co-
herents i alineades amb l’estra-
tègia” que es desprengui dels re-
sultats del procés participatiu.

Al llarg d’aquest mes s’han
iniciat els treballs de la fase de
diagnosi inicial, durant la qual
s’establirà el punt de partida on
està la ciutat, així com conèixer
els principals atributs i fortale-
ses d’aquesta. 

QUÈ CAL FER PER PARTICIPAR?
Per participar en el procés, no-
més cal entrar a l’enllaç parti-
cipa.castelldefels.org, on hi ha
una enquesta dirigida als cas-
telldefelencs. En aquesta web es

podrà opinar sobre quina és la
percepció de la ciutat i també es
podran trobar altres preguntes
més personals. L’enquesta és
oberta a tota la ciutadania cas-
telldefelenca que sigui major
dels 16 anys.

Una vegada recollides totes
les informacions i dades ne-
cessàries, “es podrà definir
quins són els principals reptes
de la ciutat en els pròxims anys”,
destaca l’Ajuntament en un co-
municat. 

Quina és la imatge de la ciutat?
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Acaba d’agafar les regnes
del consistori, tot i que a la
meitat del mandat. Com

ho afronta? Creu que li donarà
temps de posar en marxa el seu
programa de mesures?
Ara hi ha hagut un relleu a l’alcaldia,
però des del juny del 2015 for-
mem un equip amb un programa
en comú. El mandat és de quatre
anys, no de dos. Quan vam signar
l’acord entre els cinc partits del go-
vern, vam agafar els nostres pro-
grames i vam consensuar les ac-
cions que consideràvem prioritàries.

Una d’elles, tal com va avançar al
seu discurs d’investidura, és la
creació d’un Pla d’Ocupació per
reduir l’atur. En què consistirà?
Estem treballant amb sindicats i
empreses per arribar a un con-
sens i poder signar un Pacte per l’O-
cupació, en el qual es concentraran
totes les accions que ja s’estan
fent per reduir l’atur i les que es po-
saran en marxa en els pròxims dos
anys. Cada un dels implicats ens
comprometem a fer-les efectives.
També cal destacar que des de l’A-
juntament s’ha fet un esforç pres-
supostari en polítiques d’ocupació.

En el seu discurs d’investidura
també es va posicionar a favor
dels comerciants. Un dels pro-
blemes que més els preocupa és
el top manta, un fenomen que
creix a l’estiu i que ha generat di-
verses polèmiques en el que va
de mandat. Creu que cal fer al-
guna cosa més per pal·liar-lo?
Cal seguir treballant en la línia
que hem portat fins ara, a través de
la Taula del Top Manta, on hi ha re-
presentats tots els agents implicats,
des de comerciants fins a manters
i oposició. El top manta, a més, és
un problema que no només afec-
ta Castelldefels, sinó també gaire-

bé tots els municipis costaners.
En els pròxims mesos intensifica-
rem la pressió policial i ho com-
plementarem amb altres actua-
cions relacionades amb els serveis
socials i polítiques de foment de l’o-
cupació per al col·lectiu vulnerable
dels manters. 

Amb tot, vostè va dir que so-
miava amb una ciutat “segura,
neta i cívica”. Que no ho és ara?
És un objectiu per millorar. Per
exemple, fa uns mesos vam mu-
nicipalitzar la neteja, que era un
tema pendent, per millorar el ser-
vei, el qual hem de consolidar i
acompanyar amb accions de fo-
ment del civisme. També hem de-
conscienciar la ciutadania que no
es tracta només de netejar més,
sinó d’embrutar menys.

Tres qüestions que el PP ha fet
servir com a punta de llança per
desgastar el govern. Una altra
crítica, dirigida principalment
al seu partit, ha estat l’acord de
govern amb forces indepen-
dentistes i l’entrada a l’AMI. Ara,
el president Puigdemont ha
anunciat un referèndum per a l’1
d’octubre. Cedirà espais muni-
cipals per fer-lo?
És una pregunta amb dues res-
postes. Pel que fa a la primera, és
cert que hem rebut crítiques per
formar govern amb partits inde-
pendentistes, però també és cert
que el PP va arrabassar l’alcaldia al
PSC l’any 2011 pactant amb un par-
tit independentista com era CiU. 

Però el 2011 els aleshores con-
vergents encara no havien abra-

çat les tesis independentistes, ho
van fer més tard...
Bé. Els canvis no vénen d’un dia per
l’altre. Entre les eleccions del 2011
i la Diada massiva del 2012 no hi ha
tant espai. Ells, a més, diran que te-
nien les mateixes opinions el 2011
que el 2012. 

Sigui com sigui, i tornant al re-
ferèndum, cediran espais a Cas-
telldefels perquè se celebri?
Encara queda molt de temps per a
l’1 d’octubre. Cal veure les condi-
cions, si l’Estat el permetrà o no... A
mesura que es vagi apropant la
data, i anem veient les condicions,
prendrem decisions.  

Llavors, estarien oberts a la pos-
sibilitat de cedir espais?
Ara no es pot fer cap mena de pre-
visió. No tenim la informació per
opinar, ni les condicions concretes
de la convocatòria. És massa aviat.

Entenc que és una situació com-
plexa per a la seva formació, ja
que si digués que sí, contravin-
dria les directrius de la direcció
nacional del PSC, mentre que si
digués que no, podria crear una
crisi de govern amb els seus so-
cis d’ERC i PDeCAT...
És que en tot el que té a veure amb
el procés independentista el nos-
tre partit, el PSC, està en una si-
tuació complicada. Al PP, ERC i el
PDeCAT els va bé la radicalització,
ja que consolida el seu electorat,
però per a nosaltres és complicat.
Com a PSC, estem a favor d’una
consulta per modificar la Consti-
tució i poder arribar a un nou
acord autonòmic. 

Entenc que encara no tenen cap
decisió presa al respecte...
Crec que és important ser caute-
losos i pacients i veure com es van
desenvolupant els esdeveniments.

En aquest sentit, el portaveu
popular, Manuel Reyes, creu que
els socialistes, “per mantenir el

bastó de comandament, es do-
bleguen constantment als des-
itjos” d’ERC i PDeCAT. És cert?
Reitero el que he explicat abans: el
PP, per treure el PSC de l’alcaldia
l’any 2011, va fer un pacte amb CiU.
El problema és que quan el PP pac-
ta amb CiU no passa res, però
quan ho fan els altres sí. 

Però, sigui com sigui, Reyes els ha
estès la mà en diverses ocasions
des del principi de la legislatura.
Darrerament al gener, quan els
va oferir l’alcaldia a canvi de “fer
fora els independentistes” del
govern. Per què no va acceptar
aquell oferiment?
No és la primera vegada que ex-
plico que el PP mai no ens ha
ofert cap mena de pacte. Sempre
ho ha fet a través dels mitjans de
comunicació, sense parlar amb el
partit al qual adreça la proposta.

I si no ho haguessin fet a través
dels mitjans de comunicació i sí
directament a vostès, què hau-
rien fet?
És que tampoc hi ha hagut diàleg
amb ells des de fa molt temps. Al
Ple d’investidura, però, després de
fer un discurs molt dur, el portaveu
popular ens va estendre la mà, i jo
des del minut zero també vaig
oferir tant al PP com a Cs diàleg.
Però sigui com sigui, l’equip de go-
vern tenim una relació molt esta-
ble que consolidarem. 

Ara que em torna a parlar de l’e-
quip de govern i del pacte a cinc
bandes amb ERC, Movem, PDe-
CAT i Sí que es Pot, està satisfe-
ta de la feina que s’ha portat a

terme en els primers dos anys de
legislatura?
En faig una valoració molt positi-
va. Les inversions han fet avançar
una ciutat que havia estat quatre
anys paralitzada amb el govern del
PP. S’han impulsat, a més, actua-
cions importants com el quart ins-
titut o el passeig Marítim. 

Per tant, està 100% convençuda
de la feina que s’ha fet?
Estic molt convençuda i també
satisfeta amb la relació que tenim
els partits que governem. 

Creu que el pacte de govern
castelldefelenc es podria extra-
polar a la governança estatal?
Va ser la ciutadania qui ens va po-
sar en aquesta situació, ja que la
seva voluntat era que arribéssim a
acords, segons l’aritmètica de les
eleccions del 2015. El pacte de
govern ha estat profitós. Que es po-
dria traslladar a Espanya? Les di-
nàmiques, en aquest cas, són di-
ferents. 

Per acabar, m’agradaria tornar a
fer referència al seu discurs en el
passat Ple, en el qual va recordar
les seves vivències com a veïna
per després reflexionar que els
castelldefelencs han de poder fer
tota la seva vida a la ciutat. Creu
que cada cop anem més en
aquesta direcció?
Sóc veïna de tota la vida i me’n
sento orgullosa. Igual que jo he
aconseguit fer la meva vida com-
pletament a Castelldefels, des
del punt de vista estudiantil, la-
boral i familiar, vull que els meus
fills puguin fer el mateix. 

“En dos anys hem 
fet avançar una ciutat que

el PP havia paralitzat”

“Estic satisfeta amb

la relació que tenim

els partits que

som al govern”

Perfil | María Miranda o com els socialistes recuperen Castelldefels
Llicenciada en Ciències de la Informació i màster en estratègia i màrqueting polític, la carrera professional de 

María Miranda va virar ràpidament cap a la política i l’administració pública. La seva experiència en la primera línia
municipal va arrencar el 2002, quan va passar a liderar el gabinet d’alcaldia de l’exbatlle Antonio Padilla, el qual va 

dir-li una vegada que seria “una bona alcaldessa”. “Espero estar a l’altura”, va respondre al discurs d’investidura.

María Miranda / Nova alcaldessa de Castelldefels

Miranda agafa la vara d’alcaldessa a meitat de mandat, en funció de l’acord a cinc
bandes que va desbancar el PP de l’alcaldia el 2015. Un pacte que la nova batllessa
socialista considera “profitós” per a la ciutat però que, alhora, l’obliga a fer equilibris

entre l’esperit constitucional del PSC i les postures rupturistes d’ERC i el PDeCAT.

Francisco J. Rodríguez
CASTELLDEFELS

7 | 
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TURISME4“El nou hotel s’erigeix
com un punt de referència i serà
una nova atracció visual de la ciu-
tat”. D’aquesta manera l’estudi
d’arquitectura BCQ descriu el
projecte que està desenvolupant
a Viladecans, el nou hotel de
quatre estrelles superior que s’a-
nomenarà Bitàgora. Tal com va
avançar Línia Mar el passat mes
de febrer, el nou hotel operat pel
grup Hotusa serà el més gran de
la ciutat, amb 12 plantes, 204 ha-
bitacions, restaurant i centre de
convencions, en el solar on ac-
tualment s’hi instal·len les atrac-
cions de la Festa Major, al costat
del Parc de la Marina. 

El Bitàgora farà que es dobli
la capacitat de places hoteleres
de la ciutat, que actualment són
600, fet que impulsa Vilade-
cans com a destinació turística,
aprofitant la moratòria que im-
pedeix que s’instal·lin nous ho-
tels a la ciutat de Barcelona, en
ple debat sobre el model turístic.

La inversió per a la construc-
ció del nou hotel serà de pràcti-
cament 14 milions d’euros, i està
previst que entri en funciona-
ment la primera meitat del 2019.

IMPACTE IRREPARABLE?
La secció local d’ERC ha posat el
crit al cel després de conèixer el
projecte de construcció del Bi-
tàgora. Tal com manifesten els
republicans en un comunicat,

l’hotel “canviarà per sempre la
façana de la nostra ciutat, ob-
viant un cop més les recomana-
cions del Catàleg del Paisatge del
Delta del Llobregat”. 

A més, consideren que l’e-
quip de govern municipal afa-
voreix un “model de creixement
amb projectes agressius que im-
pliquen una petjada enorme so-
bre la història i l'equilibri urba-
nístic de Viladecans”.

El nou hotel Bitàgora estarà situat al costat del Parc de la Marina. Foto: BCQ

El nou hotel Bitàgora estarà
enllestit a mitjans del 2019

» Tal com va avançar Línia Mar, l’equipament tindrà 204 habitacions
» La ciutat doblarà les places hoteleres, però ERC critica el projecte

La caminada solidària celebra 
10 anys batent rècords

SOLIDARITAT4Deu anys de qui-
lòmetres de solidaritat, i rècord
de participació. La caminada
solidària que organitza l’empre-
sa Unilever va aplegar 5.000
persones el dia 1, que van recó-
rrer els carrers de la ciutat per
donar suport a les persones amb
menys recursos. Es calcula que
en tots aquests anys hi han par-
ticipat 50.000 persones i s’han
recaptat uns 200.000 euros en
aquests deu anys, uns recursos
que s'han anat incrementant
any rere any des de la seva pri-
mera edició el 2007. 

Mentre que en els seus inicis
els diners recaptats es destinaven
al Programa Mundial d'Aliments
(PMA) de les Nacions Unides,
des del 2013, la recaptació es lliu-
ra a Viladecans Solidària, una
iniciativa creada per entitats lo-
cals amb el suport de l'Ajunta-
ment, que cada any canalitza la
solidaritat de la ciutadania a
través del Punt Solidari de Vila-
decans. Els participants van su-
perar la forta calor i van recórrer
estoicament els cinc quilòmetres
de recorregut pels llocs més
simbòlics de la ciutat.

Desigual ampliarà el centre
logístic de Ca n’Alemany

ECONOMIA4 L’empresa de
moda Desigual ha informat que
té plans d’ampliar el seu centre
logístic d’abast mundial inau-
gurat l’octubre del 2015, amb
una inversió global aproximada
de 55 milions d'euros. 

L’empresa segueix apostant
per aquest emplaçament a Ca
n’Alemany, i recentment ha for-
malitzat amb l’empresa pública
Incasòl l’execució de compra
d’una quarta parcel·la de 25.260
metres quadrats amb la que
podria ampliar les seves ins-
tal·lacions. En total, haurà ad-

quirit prop de 81.400 metres
quadrats d’aquest sector. 

Ca n’Alemany, en poc més de
tres anys, ha captat la instal·la-
ció d’empreses multinacionals
que han invertit més de 220
milions d’euros i generaran uns
1.500 llocs de treball, segons
càlculs de la Generalitat. La pro-
ximitat a l’estació de tren, a l'ae-
roport i al port de Barcelona han
estat un dels principals atractius
per captar les empreses multi-
nacionals com Desigual, Re-
cambios Marinos i Neiver, apun-
ten les mateixes fonts.

Carles Ruiz s’integra a 
la nova executiva del PSOE

POLÍTICA4L’alcalde de Vilade-
cans fa el salt a la política estatal
de la mà del secretari general del
PSOE, Pedro Sánchez, que l’ha
escollit perquè sigui el nou se-
cretari d’Indústria, Comerç i Tu-
risme. Ruiz s’ha mostrat molt sa-
tisfet pel nomenament, després
que ell en particular hagi estat un
dels grans avaladors de Pedro
Sánchez en els dos processos de
primàries que ha hagut d’afron-
tar el polític madrileny per ser es-

collit secretari general de la for-
mació socialdemòcrata.

Ruiz serà un dels tres repre-
sentants del PSC que seran a l’e-
xecutiva federal, juntament amb
l’alcaldessa de Santa Coloma de
Gramanet, Núria Parlón, i l’ex-
síndic de l’Aran, Francisco Boya.
L’alcalde ha manifestat en un co-
municat que “és il·lusionat tre-
ballar pel canvi a Espanya” i
que “s’ha d’abordar la reforma
constitucional i donar solucions”. 

Mobilitat | L’aparcament a la platja serà més accessible per als veïns
Segons dades de l’Àrea Metropolitana, el 70% de les persones usuàries de la platja de Viladecans 

són de fora de la ciutat, i segons fonts municipals, aquesta pressió es podria incrementar enguany 
perquè municipis veïns ja han implantat zones de pagament per estacionar. Així, l’Ajuntament 

abaratirà el preu de l’aparcament per als vehicles amb el distintiu de residents a la ciutat.
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Les dones han ocupat seients
d’autobús que ens estaven ve-
tats, omplert de paperetes les
urnes que ens excloïen i liderat
revoltes contra l’augment de
preus dels productes més bàsics
o contra les lleves forçoses. Les
dones també van desobeir la le-
galitat franquista en temes com
els contraceptius, l’avortament o
el divorci. Cap d’aquests actes
complia amb la legalitat vigent
sinó que la desbordava. Ningú no
ens ha d’explicar que la llibertat
no s’atorga, sinó que es guanya.

El referèndum que ens nega
l’Estat espanyol té una relle-
vància especial per a les dones.
La construcció de la república
catalana és la primera vegada
que podrem participar en la
definició de la comunitat polí-
tica i en l’establiment del con-
tracte social entre els membres
d’aquesta comunitat política.
No vam poder votar la Consti-
tució ni de la primera ni de la
segona república espanyola ni
tampoc l’Estatut d’autonomia
del 1932 –tot i que les dones li
van donar suport amb més de
400.000 firmes lliurades al pre-

sident Francesc Macià. La Cons-
titució espanyola del 1978 fou
redactada per set “pares” i dis-
cutida per unes Corts on
només hi havia un cinc per cent
de diputades.

El resultat és una constitució
que ens invisibilitza, i no només
en el llenguatge –s’hi mencionen
ciutadans, electors, diputats, jut-
ges...–. En els dos únics cops que
se’ns menciona explícitament
parlen del matrimoni i de la pre-
eminència dels homes sobre les
dones en la successió a la corona.
Aquesta constitució ha contri-
buït a reproduir la situació de de-
sigualtat de les dones. 

Tenim avui al nostre abast l’o-
portunitat de fer una república
on les dones siguem protagonis-
tes des del primer dia. Som el
51% de la població! Des de la
meitat dels espais de participació
i decisió que ens correspon ocu-
par, podem fer de la justícia social
i de l’equitat de gènere els pilars
fonamentals de la nova repú-
blica. La qualitat democràtica i el
nivell de desenvolupament dels
països es mesuren per la situació
de les dones. Segons l’Institut Eu-

ropeu per a la Igualtat de Gènere
(EIGE), Dinamarca té un valor de
71 (sobre 100) en l’índex d’igual-
tat de gènere, mentre que Espa-
nya registra un valor de 54.

Avui dia a Catalunya les dones
tenen gairebé el doble de possi-
bilitats de ser pobres que els
homes, especialment les famílies
monoparentals, les dones gita-
nes o migrades i les dones grans
amb pensions minses. Amb la re-
pública catalana podrem no
només augmentar les pensions
sinó garantir-les, ja que és l’Estat

espanyol qui s’està polint a una
velocitat de vertigen la guardiola
de les pensions. Una república
per garantir també el dret a la
cura de totes les persones, amb
serveis públics de dependència,
sanitat i educació de qualitat,
que no faci recaure en les dones
la provisió gratuïta del conjunt
de la societat. Una república on
s’instaurin permisos de materni-
tat i paternitat iguals i intransfe-
ribles. Una república on la lluita
contra la violència masclista sigui
per fi una qüestió d’estat.

A les dones ens sobren els
motius per liderar aquesta re-
volta democràtica que aspira a
un país millor per a totes i tots.
Una revolta que acabi alhora
amb l’Estat centralista, les desi-
gualtats socioeconòmiques i el
patriarcat. I aquesta revolta
només necessita un vot: el del Sí
a la república catalana. 

Tània Verge Mestre, 
Professora agregada del 

Departament de Ciències 
Polítiques i Socials a la UPF

Opinió

Construir la república catalana permetrà per primer cop a les dones participar en la definició de la comunitat política

La revolta de les dones
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PROSTITUCIÓ4Eradicar l’es-
tigma de  l’explotació sexual a
l’Autovia de Castelldefels, agreu-
jada per la impunitat amb la qual
operaven els coneguts clubs Sa-
ratoga i Riviera, és un dels cavalls
de batalla amb els que està tre-
ballant l’Ajuntament. El consis-
tori ha endegat un pla de xoc
amb el qual pretén dificultar al
màxim la pràctica de la prosti-
tució en aquest punt del muni-
cipi, amb diverses accions de
sensibilització i intervenció.

En concret, el consistori ha
instal·lat uns cartells de sensi-
bilització amb els missatges: “Tu
disfrutes? Ella no. La tracta i la
prostitució són un atemptat con-
tra els drets humans. No siguis
còmplice”, i un altre d’informa-
tiu sobre les sancions adminis-
tratives  relatives a la sol·licitud,
oferiment i pràctica de relacions
sexuals retribuïdes a la via pú-
blica, que poden comportar mul-
tes de fins a 3.000 euros.

En paral·lel, el consistori ha
informat que ampliarà la vigi-
lància a la zona per part de la Po-
licia Local, retirarà el mobiliari
que fan servir per a la pràctica de
la prostitució i es tancaran els ca-
mins i vies sense sortida on s’hi
aparquen els vehicles dels clients.
A més, els serveis socials muni-
cipals intervindran per tal d’o-
ferir a les dones els recursos
que hi hagi disponibles, i realit-

zaran entrevistes amb un intèr-
pret d’albanès, ja que s’ha cons-
tat la presència de dones origi-
nàries d’aquest país. 

L’alcaldessa de la ciutat, Ra-
quel Sánchez, va manifestar la
seva aposta per la campanya.
“Per a nosaltres, les dones pros-
tituïdes són víctimes. La volun-
tarietat i la lliure elecció de la
prostitució és un mite”, va dir, a
més de rebutjar-ne la regulació.

L’autovia llueix cartells informatius i dissuassoris. Foto: Ajuntament

Pla de xoc per combatre 
la prostitució a l’autovia C-31
» L’Ajuntament vol dificultar-la mitjançant mesures dissuassòries

» L’alcaldessa creu que la lliure elecció d’aquesta pràctica “és un mite”

Lluita per evitar la pèrdua
de sorra a la platja

ENTORN NATURAL4L’inici de la
temporada de platja està resul-
tant més mogut de l’habitual. Si
a principis de maig Gavà perdia
el distintiu de bandera blava, ara
l’Autoritat Portuària de Barce-
lona ha realitzat una aportació de
sorra de 40.000 metres cúbics
en el tram comprés entre els ca-
rrers de Pals i de Llançà. 

La intervenció ha tingut com
a objectiu mitigar el fenomen de
regressió de la platja, que es va
agreujar el passat hivern com a
conseqüència dels temporals.
La sorra aportada prové del fons

marí de davant de Port Ginesta
i es transporta amb una draga a
la platja de Gavà, on s’hi ha
abocat mitjançant bombes i una
canonada flotant. Posteriorment,
amb la maquinària d’obres ade-
quada, la sorra s’ha repartit de
manera uniforme en els llocs
predeterminats. A més de man-
tenir la sorra, també s’han hagut
de realitzar accions per evitar la
regressió i la protecció de les du-
nes. Darrerament, també, s’ha
posat en marxa el Pla de Mobi-
litat Sostenible a la Platja per evi-
tar problemes de trànsit.

Gavà lidera l’increment 
de preus en l’habitatge

HABITATGE4Antigua, a l'illa de
Fuerteventura, Gavà i Mojácar
són els municipis de costa amb
major increment de preus
d’habitatge en els últims dotze
mesos, amb increments del
26,1%, del 17,8% i del 17,3%, res-
pectivament. Així ho destaca
l'informe Habitatge a la costa
2007 elaborat per l’empresa de
taxació Tinsa, en el primer tri-
mestre de l'any. 

Segons aquesta anàlisi, la
tornada progressiva de la de-
manda i l'obertura del finança-
ment estan impulsant els preus

en més municipis de costa que
l'any anterior. En 84 dels 136
municipis amb dades disponi-
bles, l'estadística de Tinsa mos-
tra en el primer trimestre crei-
xements de preu en taxa inter-
anual, enfront dels 71 enclava-
ments que el 2016 estaven en po-
sitiu i els 32 de 2015. 

També presenten importants
creixements els municipis de
Castell-Platja d'Aro (+16,6%),
Manilva (+15%), San Fernando,
a Cadis (+12,4%) o els de Premià
de Mar (+11,6%), Marbella
(+11,3%) i Benidorm (+10,9%).

FESTES POPULARS4Del 28 de
juny al 2 de juliol Gavà es posa-
rà cap per avall amb la Festa Ma-
jor de Sant Pere. Enguany el
concert estrella vindrà de la mà de
M Clan, en una nit de tributs que
comptarà amb les actuacions de
Insurrección, una banda tribut a
El Último de la Fila formada
per sis músics professionals; i de
Momo que oferirà un espectacle
de llum, color i rock per home-
natjar a Queen. Un altre dels

elements predominants de la
festa serà el foc, amb el clàssic co-
rrefoc, el beranar diabòlic, la pe-
tada de final i el castell de focs. 

A més, enguany l’esport fa un
pas endavant dins la programa-
ció de festes. Es realitzarà el pri-
mer torneig de tenis i pàdel, que
acompanyarà les tradicionals
competicions de beisbol, la bici-
cletada, les portes obertes al ro-
còdrom i la gran tirada de tir al
plat que es farà a La Sentiu.

Ensenyament | 1,7 milions per a l’escola de Gavà Mar
La transformació del centre educatiu de Gavà Mar en Institut Escola comença a materia-

litzar-se. La Generalitat ha destinat als presspostos d’aquest any una partida d’1,7 milions
d’euros per executar les obres d’ampliació del centre, en concret dels espais docents. 

En global, la Generalitat invertirà enguany prop de 100 milions a reformar escoles.

Foc, música i esport, el menú
de la Festa Major de Sant Pere
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L’alcalde podrà limitar 
els debats al Ple municipal

POLÍTICA4El Ple ha aprovat
inicialment l'avantprojecte de
modificació del Reglament Or-
gànic Municipal (ROM), un do-
cument elaborat fa gairebé 30
anys i que, segons el consistori,
havia quedat “desfasat”. Un dels
canvis més importants que re-
cull l’avantprojecte és la potes-
tat que tindrà el batlle per tal de
limitar el temps de les inter-
vencions al Ple dels regidors, així

com el nombre de mocions que
es podran debatre. D’ençà de les
darreres municipals, el Ple el
conformen fins a vuit grups po-
lítics diferents, fet que allarga en
excés les sessions. 

Una altra de les novetats
destacades del nou ROM és
que les entitats o grups de ciu-
tadans podran presentar al Ple
municipal propostes i/o escrits
d’interès col·lectiu. 

Guardó per a la Cooperativa
Obrera de Viviendas

RECONEIXEMENT4La mítica Co-
operativa Obrera de Viviendas
(COV) ha estat guardonada amb
un dels premis que atorga la
Confederació de Cooperatives de
Catalunya. En concret, la COV ha
estat reconeguda per la seva tas-
ca d’interrelació amb altres coo-
peratives i la seva tasca social. La
Cooperativa Obrera de Viviendas
és una cooperativa d’habitatges
amb més de 55 anys d’història,
que va possibilitar l’accés a un ha-

bitatge digne a famílies treballa-
dores del Prat. Avui compta amb
més de 1.000 pisos construïts i se-
gueix oferint serveis i suport als
seus més de 1.000 socis. 

Aquests premis, que s’han
atorgat enguany per primera ve-
gada, van destinats a reconèixer
el treball de les cooperatives en el
seus principis bàsics: lliure ad-
hesió, gestió democràtica, parti-
cipació econòmica, autonomia i
independència i educació.

PATRIMONI4La reforma de
l’antic Teatre de l’Artesà ha po-
sat en peu de guerra a una part
de la ciutadania pratenca. Cen-
tenars de veïns i veïnes es van
manifestar el passat 1 de juny
pels carrers del centre fins a la
plaça de la Vila per tal de re-
butjar el projecte i el desallot-
jament de les vint persones que
hi estaven acampades. Segons
l’organització, unes 500 per-
sones van manifestar-se, recla-
mant també que es respecti l’e-
difici històric del teatre i s’obri
un procés participatiu per tal
que la ciutadania decideixi el fu-
tur del centre.

El projecte impulsat per l’A-
juntament preveu una reforma
integral de l’equipament, res-
pectant el bar i el pati i alguns
elements patrimonials de la fa-
çana del teatre, però el gruix de
l’edifici es farà de nou. Aquest
fet ha indignat a un conjunt de
veïns que, agrupats al col·lectiu
Salvem l’Artesà, fa mesos que
estan organitzant assemblees i
actes de protesta. 

Un dels actes de protesta
contra els plans de l’Ajuntament,
l’acampada, va acabar abrupta-
ment la matinada del passat 1 de
juny, quan els Mossos d’Esqua-
dra van desallotjar a la vintena de
persones que havien decidit
acampar al pati de l’Artesà. Pos-
teriorment, una setantena de
veïns van decidir en assemblea
manifestar-se el dia del Ple. Tot

i la mobilització, el projecte de re-
forma ja s’ha iniciat, i actualment
ja s’ha enderrocat part de l’es-
tructura per tal que la maquinà-
ria pugui accedir a l’interior. 

El nou teatre tindrà una sala
principal amb capacitat per 600
espectadors, i també disposarà
d’una sala petita per a 170 per-
sones, a més de tres sales per re-
alitzar assajos. 

500 veïns van manifestar-se contra el projecte de reforma. Foto: Salvem l’Artesà

Clam ciutadà contra el 
desallotjament de l’Artesà

Mobilitat | Nou carril bici a Coronel Sanfeliu
L’Ajuntament ha construit finalment el demandat carril bici que unirà el
centre de la ciutat amb l’avinguda Onze de Setembre i el litoral. Es tracta
d’un carril per cada sentit al carrer Coronel Sanfeliu, una de les vies amb

més trànsit de cotxes i autobusos. Les obres han costat 84.000 euros.

Un dels valors en què es fo-
namenten els sistemes de
pensions de repartiment

és el que permet, de forma clara,
que les generacions del present
reconeguin l’esforç de les genera-
cions del passat per construir una
societat benestant i que ha per-
mès que molts dels que ara estem
en actiu puguem viure amb ga-
ranties. L’escola, les universitats, la
sanitat... són un conjunt d’ele-
ments que tenim gràcies a l’esforç
dels que ens han precedit.

Els sistemes de pensions de
repartiment, com és el cas de l’es-
panyol, funcionen a partir de les
aportacions que mensualment
fan les persones que treballen i
les empreses. Les aportacions
s’ingressen al calaix comú, que
permet, mes a mes, pagar la nò-
mina de les pensions de manera
que no hi ha un estalvi al sistema
sinó que els diners que entren
amb l’esforç dels que treballen
s’utilitzen per pagar les pensions
als que ja han treballat prou. Com
deia, és un gran valor de la soli-
daritat intergeneracional.

Aquests sistemes són soste-
nibles quan hi ha prou gent tre-
ballant que ingressi recursos al
calaix comú: quan la població ac-
tiva supera la població passiva o
perceptors de pensions. Per tant,
hi ha una relació directa entre la
sostenibilitat dels sistemes de
pensions i la salut del mercat de
treball. A més treball, i a més tre-
ball de qualitat, més resistència
del sistema. És prou conegut,
també, que el mercat de treball
català sempre ha tingut un millor
comportament que l’espanyol.
Així doncs, en lògica de funcio-
nament el sistema de pensions
català seria més sòlid i robust, o
com s’estila dir, sostenible, que el
sistema de pensions espanyol,
atès que tenim menys atur, més
activitat i més ocupació.

No només aquest factor con-
ceptual ho denota, sinó que en
dades de liquidació de pressupost
del sistema de seguretat social, les
dades a Catalunya sempre han
estat més favorables que les del
conjunt d’Espanya. El dèficit
menor en moments de crisi i l’ex-

cedent de les pensions catalanes
en moments de bonança econò-
mica explica que un 26% dels di-
ners del fons de reserva de les
pensions -la guardiola- que hi
havia l’any 2012 -de més de
66.000 milions d’euros- fos dels ex-
cedents catalans. 

El sistema de pensions a l’Es-
tat espanyol es troba en una si-
tuació complicada. Enguany el
seu dèficit pot arribar als 17.000
milions d’euros i la guardiola que-
darà a fi d’any en -2.750 milions
d’euros (sí, en negatiu) si es com-
pleix la previsió. Aquest resultat
no és derivat ni de bon tros per
l’import de les pensions que
reben els nostres pensionistes.
Les pensions no són excessiva-
ment altes a Espanya en compa-
ració amb altres països de l’entorn
europeu. El problema rau en la
partida dels ingressos. Les pen-
sions no es poden discutir. En tot
cas, cal afrontar la manera com es
paguen i això depèn de la salut
del mercat de treball. Amb un
mercat en el qual, fruit de les re-
formes laborals, es crea ocupació

de baixa qualitat, temporal i sala-
ris galdosos, la capacitat de ser
sostenible del sistema de pen-
sions espanyol és i serà molt com-
plicada. Aquesta decisió política,
presa a Madrid, condiciona la sos-
tenibilitat de les nostres pensions. 

Catalunya necessita tenir un
Estat per poder construir el seu
sistema propi de pensions. De fet,
si creem ocupació al ritme que ho
hem fet al 2016 i alhora revertim
les reformes dutes a terme per
tenir un mercat de treball més sa-
ludable, podem tenir un sistema
de pensions sostenible molt aviat
a Catalunya. Com també hi aju-
daria aprofitar les inversions en
economia i model productiu per
crear més i millors oportunitats.
La República Catalana no seria
aliena als problemes estructurals
de les societats europees -com
l’envelliment, l’increment de la
taxa de dependència...-, però ho
faria amb menys urgències i
sense les retallades amb què ho
haurà d’afrontar Espanya. 

I en tot aquest context, allò
més important és que, quan arribi

el moment de decidir, tothom ho
pugui fer sense por i amb la lli-
bertat amb què decideixen les so-
cietats lliures. Sense por a perdre
drets ni pensions. I en matèria de
pensions tothom pot estar tran-
quil que les pensions estaran ga-
rantides des del primer moment,
perquè Catalunya és prou empre-
nedora. De fet, estaran més ga-
rantides del que ho estan ara.

Josep Ginesta, secretari general
de Treball, Afers Socials i Famílies

Opinió

Una República Catalana per a unes pensions dignes 
El sistema de pensions català serà més sòlid i sostenible que l’espanyol, ja que tenim menys atur i més ocupació
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EL PRAT4Durant els últims me-
sos s’ha portat a terme una cam-
panya d’inspeccions sanitàries de
bars i restaurants pratencs, per
part del departament municipal
de Salut Pública i Consum. En
total, s’han fet una cinquantena
de controls on no s’ha constatat
anomalies greus, informa el con-
sistori en un comunicat. 

En aquest sentit, només hi ha
hagut quatre irregularitats: tres
mostres d’oli que superaven el lí-
mit de compostos polars regu-
lats, i una mostra de menjar
que incomplia el nivell micro-
biològic. En aquests casos s’ha
obert un expedient als titulars
dels establiments perquè adop-
tin mesures correctores. 

Les inspeccions periòdiques
vigilen aspectes com la higiene
del local, la temperatura de les
càmeres, el compliment de la llei
del tabac, els protocols en la
manipulació d’aliments i la re-
collida de mostres de menjars
per fer anàlisis microbiològi-
ques, entre altres. 

Aquests controls “eviten ris-
cos per a la salut de les persones
i vetllen pel compliment de la
normativa corresponent”, ex-
pliquen des de l’Ajuntament en
un comunicat. 

Per altra banda, i relacionat
amb la salubritat, el consistori i
Ecovidrio han impulsat una
campanya per promoure el re-

ciclatge entre el sector hostaler
del Prat. I és que aquest sector
consumeix prop del 50% dels en-
vasos de vidre d’un sol ús. 

La iniciativa va arrencar el
passat dia 13 amb la realització
d’enquestes als bars i restaurants
pratencs per conèixer les seves
necessitats per facilitar el trasllat
dels residus als contenidors. 

S’han fet 50 controls sanitaris. Foto: Arxiu

Els bars i restaurants pratencs
aproven els controls sanitaris

El Prat | El Mercat, amb les persones en risc d’exclusió
El Mercat del Prat va rebre el passat dimecres dia 14 de juny la visita d’integrants
del programa Jo Puc +30+45, un projecte formatiu adreçat a persones aturades i
amb dificultats d’inserció i en risc d’exclusió. Durant la visita, els paradistes van
poder explicar les tècniques bàsiques per treballar els diferents productes. 

Comerç

El Gremi d’Hostaleria de
Castelldefels celebra 40 anys

CASTELLDEFELS4El Gremi
d’Hostaleria de Castelldefels va
celebrar el seu quarantè aniver-
sari amb una festa el passat diu-
menge 18 de juny a l’hotel Rey
Don Jaume. La festa va estar
amenitzada pel showman i hu-
morista Jordi LP i va comptar
amb la presència de diversos
representants municipals. 

L’entitat està ara mateix im-
mersa en la celebració de la des-

ena Ruta de la Tapa, la qual va
arrencar el passat 8 de maig i
arribarà a la seva fi el pròxim di-
vendres 30 de juny. 

Hi participen una trentena
d’establiments que ofereixen
una tapa i una beguda per tres
euros. L’objectiu de la iniciativa
és incrementar el nombre de
visitants i dinamitzar els bars i
restaurants, el comerç i donar a
conèixer la ciutat. 

El Fira Tapa omple els 
jardins Magdalena Modolell

VILADECANS4El cap de set-
mana del 9, 10 i 11 de juny Vi-
ladecans va celebrar una nova
edició del Fira Tapa. Enguany,
hi va haver una gran novetat, i
és que l’esdeveniment gastro-
nòmic es va traslladar a una
nova ubicació, als jardins de
Magdalena Modolell. Una altra
de les novetats és que enguany
s’ha cobrat una entrada a la
fira amb consumició. 

Per aquesta raó, enguany en
comptes d’un passaport es va co-
brar l’entrada amb consumició
de dos euros i, un cop a l’interior
del recinte del Fira Tapa, ca-
dascú va poder comprar les ta-
pes que va voler. 

Aquest esdeveniment està
organitzat pel Gremi d’Hosta-
leria de Viladecans i va comptar
amb música per tal d’animar
l’ambient dels tres dies de festa.

EMPRENEDORIA4Les iniciatives
Tinkeres Fab Lab (impressores
3D), DNA Family Book (proves
d’ADN), Datumize (anàlisi de
Big Data), Eticom (telecomuni-
cacions), i Eventos con Alma
(relacions públiques), han estat
les guanyadores dels Premis
Delta 2017, que es van lliurar a
l’auditori del Palau de Congres-
sos de l’Hotel Rey Don Jaime. 

Els premis estan organit-
zats conjuntament pels ajunta-

ments de Gavà, Viladecans, El
Prat del Llobregat, Sant Boi i
Castelldefels, i tenen per ob-
jectiu fomentar i premiar la cre-
ació, el desenvolupament i la
consolidació de les noves acti-
vitats empresarials sorgides en
cadascun dels municipis de la
zona Delta, com a eina de dina-
mització de l'activitat socioe-
conòmica i de creació de llocs de
treball i que destaquin per la
contribució a la innovació.

SALUT4La Comissió territo-
rial d’urbanisme de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona ha do-
nat llum verda a l’execució el
projecte d’ampliació i reforma
de l’Hospital de Sant Llorenç, a
Viladecans, i per tant el nou
equipament ja té tots els per-
misos necessaris per comen-
çar a construir-se. D’aquesta
manera la incertesa pel futur de
l’hospital s’esvaeix, després de
dos anys d’estira-i-arronsa en-
tre administracions públiques,
partits polítics i professionals
sanitaris. L’Hospital de Sant
Llorenç és el centre de refe-
rència pels municipis de Cas-
telldefels, Gavà, Viladecans, Be-
gues i Sant Climent de Llobre-
gat, amb una població d’in-
fluència de 180.000 habitants.

El pressupost previst del
projecte de reforma i ampliació
és d’uns 47 milions d’euros i el
termini estimat d’execució de les
obres és d’uns 36 mesos, als

quals s’hi haurà d’afegir sis o vuit
mesos més per al seu equipa-
ment. Amb aquesta ampliació es
triplicarà la superfície actual de
les instal·lacions.

L’AMB ha modificat el Pla
General Metropolità, permetent
que la edificabilitat màxima to-
tal sigui de 35.469 metres qua-
drats i es preveu un aparcament
soterrat de 240 places sota els
equipaments hospitalaris i no

sota l’avinguda del Mil·lenari.
Igualment, es protegeixen els
elements d’interès patrimonial
que conformen l’antic edifici de
l’Hospital de Sant Llorenç i els
arbres plataners que l’envolten. 

Actualment l’Institut Català
de Salut està enllestint unes
obres a l’edifici d’urgències, ne-
cessàries per preparar el centre
de cara al projecte d’ampliació
per mantenir la seva activitat.

Les obres del nou hospital s’allargaran tres anys. Foto: Ramon Esteve Estudi

Compte enrere definitiu per a
la construcció del nou hospital

Els premis Delta reconeixen 
la innovació en l’empresa

Ensenyament | Cinc noves línies de preescolar a la comarca
El pròxim curs 2017-18 l'Escola Josep Tarradellas (el Prat), l’Escola Isidre Martí 

(Esplugues), l’Escola Marcel·lí Moragas (Gavà), l’Escola Amat Verdú i l’Escola Marianao
(Sant Boi), veuran incrementats els grups de P3 respecte a l’oferta inicial. D’aquesta manera,

es reverteix la decisió de la Generalitat de suprimir classes de preescolar a la comarca.
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DRETS SOCIALS4La conse-
llera de Treball, Afers Socials i Fa-
mílies i els promotors de la Ini-
ciativa Legislativa Popular per a
una Renda Garantida de Ciuta-
dania van signar el passat 15 de
maig un acord històric que farà
possible la tramitació d’una llei al
Parlament per garantir aquest
nou dret. La Renda Garantida de
Ciutadania permetrà assegurar
els ingressos mínims de les per-
sones que es troben en situació de
pobresa, al mateix temps que
també permetrà que puguin pro-
mocionar-se cap al món laboral i
combatre les desigualtats.

Aquest nou acord implica que
aquesta prestació serà inicialment,
en els casos individuals, de 564 eu-
ros, tot i que creixerà fins als 664 eu-
ros el 2020. A les llars amb dos
membres la quantitat que es rebrà
serà de 836 euros, una xifra que arri-
barà als 996 euros el 2020. Per úl-
tim, per cada fill –fins a un límit de
tres– es rebran 75 euros. Aquests
75 euros passaran a ser 100 el
2020.  Fins aleshores, el desplega-
ment serà progressiu. Quan s’arri-
bi als 664 euros al mes, la xifra equi-
valdrà  al 100% de l’Índex de Ren-
da de Suficiència de Catalunya

(IRSC). Quan s’apliqui aquest 100%,
el màxim serà de 1.200 euros al
mes per a les famílies de dues
persones amb un total de tres fills.
Cal remarcar que, si una persona re-
butja una feina, perdrà el dret a ac-
cedir a aquesta ajuda.

“UN ACORD DE PAÍS”
Durant l’acte de presentació de l’a-
cord, Bassa va afirmar que “aquest
és un nou dret social que con-
querim gràcies a un acord de país,
el primer dret de l’etapa postcrisi”.
La consellera va afegir que l’acord
implica “un canvi de paradigma
que ataca les desigualtats, fent
que totes aquelles persones que
són vulnerables puguin ser actives
a la societat, i que està vinculat a un
acompanyament per a la inserció
social i laboral, perquè el treball és
la primera política social”.

La titular de Treball, Afers So-
cials i Famílies també va remarcar
la importància de l’acord entre el
govern i els promotors de la ILP,
al mateix temps que va afirmar
que “hem conquerit aquest dret
subjectiu amb responsabilitat i
coherència. Avui és la generositat
de tots i totes el que ha permès
arribar a aquest acord”.

Ara la Renda Garantida de
Ciutadania ha de ser tramitada
com a llei al Parlament i es preveu
que comenci la seva aplicació el
mes de setembre d’aquest any
amb un 85% de la prestació. La im-
plementació es durà a terme du-
rant quatre anys, fins a l’abril del
2020, quan tots els beneficiaris ja
en cobraran el 100%. Durant
aquest temps, una comissió farà
un seguiment per tal d’avaluar l’a-
plicació i modular els canvis ne-
cessaris per a fer-la efectiva.

En aquest sentit, Bassa va as-
segurar que “no serem només el
Govern qui dirà en cada moment
qui necessita la renda garantida,
sinó que estarem acompanyats
dels agents econòmics, socials i
del tercer sector, amb qui ani-
rem veient com anem modulant
la Renda Garantida de Ciutadania”.

En la signatura de l’acord
també hi van ser presents re-
presentants de federacions i en-
titats del tercer sector, promotors
de la ILP, patronals (Foment i PI-
MEC), sindicats (UGT i CCOO) i en-
titats municipalistes, com ara la
Federació de Municipis de Cata-
lunya (FMC) i l’Associació Catala-
na de Municipis (ACM).

Per una vida digna
»Govern i entitats promotores firmen l’acord per fer possible la Renda Garantida de Ciutadania 
»Es començarà a aplicar de forma progressiva des d’aquest setembre i fins a l’abril del 2020

REQUISITS4Podran obtenir la
Renda Garantida de Ciutadania to-
tes aquelles persones majors de 23
anys amb dos anys de residència
a Catalunya i que hagin esgotat to-
tes les prestacions i no tinguin un
patrimoni superior a la primera re-
sidència. Tot i així, existeixen al-
gunes compatibilitats amb ajuts
socials, com són les prestacions
derivades de la llei de dependèn-
cia, així com les famílies que rebin
beques de transport i menjador
escolar. Les altres ajudes són com-
patibles i alhora computables.

Una altra exempció que con-
templa l’acord és per a les famílies

monoparentals amb contractes
a temps parcial que tinguin una
renda inferior a l’Indicador de
Renda de Suficiència de Catalun-
ya (IRSC). Aquestes famílies podran
rebre la prestació fins a arribar a
aquest topall.

Les persones que vulguin
adquirir la Renda Garantida de
Ciutadania hauran de sol·licitar-
la a través de les oficines del Ser-
vei Públic d’Ocupació de Cata-
lunya. Posteriorment, des del
Departament de Treball se’ls tra-
çarà el pla d’inserció laboral i, en
cas que sigui necessari, se’ls de-
rivarà cap als serveis socials.

Qui se’n beneficiarà?

Tot el que has de saber de la Renda Garantida de Ciutadania. Infografia: Oscar Murillo / Línia

ensenyament.gencat.cat
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4La Diputació de Barcelona aju-
darà 4.000 llars en situació de po-
bresa energètica a través d’un
programa específic, que es va po-
sar en marxa a finals del 2016 i que
s’allargarà fins al 2018. L’objectiu és
que les llars vulnerables aconse-
gueixin reduir les factures i millo-
rar la seva eficiència energètica. En
definitiva, que les persones que
se’n beneficiïn tinguin una millor
qualitat de vida. 

Més de 200 municipis de la de-
marcació de Barcelona podran ac-
cedir al programa, que finança ín-
tegrament la Diputació amb un mi-
lió d’euros. El pla intervé en les llars
derivades des dels ajuntaments,
que les seleccionen entre les per-
sones usuàries dels serveis socials bà-
sics que ja han rebut ajudes per al
pagament de factures. El repte és
aconseguir un estalvi d’1,2 milions
d’euros i disminuir les emissions de
CO2 en 630 tones l’any: l’equivalent
al consum anual de gairebé 200 llars.

Segons la presidenta de la Di-
putació, Mercè Conesa, el “suport
a les necessitats dels ajuntaments

en matèria social, com els plans
d’urgència social o el combat con-
tra la pobresa energètica, són una
de les prioritats del mandat. Hi abo-
quem tots els nostres esforços”.

DIAGNOSI I ACTUACIÓ
El programa inclou, en una primera
visita, una auditoria energètica
detallada durant la qual s’instal·len
aparells per al monitoratge de
consums elèctrics i s’analitzen les
factures i els hàbits de consum de
les persones que viuen a la llar. 

En un segon contacte s’instal·len
de forma gratuïta elements de baix
cost –com bombetes de baix con-

sum, aïllament per a les finestres,
temporitzadors o regletes amb in-
terruptor– i es donen consells pràc-
tics sobre consum eficient al do-
micili. També s’ofereix formació a les
persones beneficiàries i un asses-
sorament personalitzat sobre les
possibilitats de millorar les condi-
cions de contractació amb les com-
panyies subministradores, ja sigui
sol·licitant el bo social, baixant la po-
tència contractada o demanant
una discriminació horària. 

PROVA PILOT
Per posar en marxa aquest progra-
ma, la Diputació de Barcelona ha
analitzat els resultats de dues pro-
ves pilot. Una a la comarca d’Oso-
na i una altra a Vilanova i la Geltrú,
al Garraf. Les actuacions dutes a ter-
me en aquestes dues proves han su-
posat una mitjana d’estalvi de 300
euros l’any en les factures de sub-
ministraments, uns 25 euros al mes.
També s’ha constatat que gairebé
el 80% de les llars que tenen dret a
bo social no el tenen tramitat. En
molts casos, per desconeixement. 

Contra la pobresa energètica
» La Diputació de Barcelona allarga fins al 2018 el seu pla per fer front a la vulnerabilitat
»Un total de 4.000 llars es beneficiaran del programa, que es va estrenar a finals del 2016

4A banda d’aquest programa es-
pecífic d’auditories i intervencions,
la Diputació de Barcelona ha desti-
nat 15 milions d’euros addicionals als
municipis i consells comarcals per
combatre la pobresa energètica i co-
brir les necessitats socials bàsiques,
a través de les ajudes d’urgència so-
cial. Un altre dels objectius bàsics és
reforçar la feina dels professionals
dels serveis socials bàsics amb tallers
formatius en conveni amb el De-
partament de Benestar Social i Fa-
mília i l’Institut Català d’Energia de
la Generalitat de Catalunya. 

Un conjunt d’accions que do-
nen suport als municipis en la pre-
venció i l’atenció a la pobresa ener-

gètica a través de l’ajut econòmic,
la capacitació dels professionals
de serveis socials i la intervenció en
llars vulnerables. La base del pro-
jecte és l’apoderament de la ciuta-
dania i la informació per reforçar el
treball dels tècnics municipals.

Paral·lelament, la Diputació ha
elaborat un estudi sobre la situació
de la pobresa energètica a la de-
marcació de Barcelona, per saber
quin és l’impacte real als municipis
d’aquest territori. D’aquest informe
es desprèn, entre altres dades, que
en el 95% dels municipis consultats
van augmentar l’any passat les de-
mandes per al pagament de fac-
tures de subministrament.

Un pla global

Conesa: “La lluita

contra la pobresa

energètica és una

prioritat de mandat”

@diba

Les persones beneficiàries del pla reben, entre altres, consells pràctics sobre consum eficient al domicili. Foto: iStock
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DIVENDRES 7 DE JULIOL
22:00 El quartet format per Janine Johson i la

seva banda serà l’encarregat d’aquest concert
que s’emmarcan en el cicle Programa Con-
trabaix. / Jardins del Castell.

DIMECRES 28 DE JUNY
20:00 En el marc de la festa de Sant Pere, la  Jinx

jazz band arribarà a la ciutat per fer que to-
thom pugui ballar amb els millors temes d’a-
quest estil. / Biblioteca Josep Soler Vidal.

DIVENDRES 30 DE JUNY
17:00 En el marc del calendari de la Festa Ma-

jor de Sant Pere es farà una actuació del Niu
d’Art de l'Associació de Gent Gran. / Casal Mu-
nicipal de Cultura American Lake.

A PARTIR DEL 26 DE JUNY
Matí-Tarda L'exposició Refugiats, per què?, vol

ampliar la mirada més enllà de la reacció so-
lidària davant la crisi de refugiats dels darrers
anys i contribuir a promoure canvis globals.
/ Biblioteca de Viladecans.

DIJOUS 6 DE JULIOL
22:00 L’oscaritzat musical La, la, land, amb Emma

Stone i Ryan Gosling, serà la pel·lícula enca-
rregada de donar el tret de sortida al cicle de
Cinema a la fresca. / Parc de la Marina.

DISSABTE 24 DE JUNY
19:00 Rain serà el títol seleccionat per a la mos-

tra final del curs de Teatre del Centre d’Art
Muntadas. L’entrada per a aquesta obra és gra-
tuïta. / Teatre Kaddish.

DIMARTS 11 DE JULIOL
21:00Maria Sevilla, Guillem Gavaldà i Joana Ro-

mero seran els encarregats de coordinar el prò-
xim Festival de poesia amb la col·laboració
del Teatre Kaddish. / Jardins Torre Muntadas.

7, 8 I 9 DE JULIOL
CASTELLDEFELS Arriba la 8a edició del cam-

pionat de futbol platja Cafupla. Els partits es
jugaran entre les 9 del matí i les 9 del vespre.
/ Platja de Castelldefels.

CASTELLDEFELS EL PRAT ESPORTSVILADECANSGAVÀ

El Rei Borni, la darrera pel·lícula de Marc
Creuhet, serà el títol triat per a la pri-
mera sessió del cicle Cinema Lliure a
la Platja. / La platja del Prat.

‘El Rei Borni’, de Marc Creuhet,
protagonista del Cinema Lliure
Divendres 14 de juliol a les 21:00

Quan som a les portes del 25è ani-
versari de la mort de Camarón de la Isla,
Gavà li farà un homenatge amb un con-
cert a la biblioteca. / Biblioteca Josep
Soler Vidal.

La ciutat recorda Camarón 
de la Isla amb un concert

Dimecres 21 de juny a les 19:30

El Club Rítmica Mar Prat celebra
la gala de final de temporada

Dijous 22 de juny a les 17:30

El dia 26 es farà la conferència ano-
menada Països Catalans, un debat
obert i un element comú: la llengua. /
Sala Margarida Xirgu.

La Sala Margarida Xirgu acull
una xerrada sobre la llengua

Dilluns 26 de juny a les 19:00

EL PRAT El Club de Gimnàstica Rítmica
Mar Prat ha preparat les millors ac-
tuacions per a la seva gala de final de
temporada. / CEM Estruch.

Castelldefels treu pit 
en la 18a Nit de l’Esport

CASTELLDEFELS4Una nit per
presumir d’esportistes i clubs. El
passat dia 2, l’hotel Playafels va
tornar a vestir-se de gala per
celebrar la divuitena edició de la
Nit de l’Esport de Castelldefels,
la trobada en la qual es van do-
nar els premis individuals i
col·lectius pel rendiment durant
la passada temporada.

El Castelldefels Hoquei Club,
el Castelldefels Rugby Union

Club i el Piragüisme Castelldefels
van ser les entitats guardonades
amb els premis principals en les
categories per equips, tot i que
també es van reconèixer els mè-
rits individuals en majors de 18
anys (el piragüista Julio Corde-
ro i la jugadora de l’FS Castell-
defels Ruth Aurín) i de les cate-
gories de base (la wakeboarder
Telma Cester i el jugador del
Castelldefels HC May Moria).

Pepe Oriola afronta la 
recta final de les TCR Series

GAVÀ4Acabar el mundial en
tercera posició és possible. El ga-
vanenc Pepe Oriola afronta la
recta final del mundial 2017 de
les TCR International Series amb
opcions reals de poder pujar al
podi definitiu al novembre, quan
es disputarà el darrer gran pre-
mi a Abu-Dhabi.

Les opcions d’Oriola, que re-
peteix al volant del SEAT León de
l’equip Lukoil, es van disparar
després dels seus bons resultats

en la prova que es va disputar a
Hungaroring durant el cap de
setmana del 17 i el 18 d’aquest
mes. El gavanenc va sumar dos
punts de la classificació, 10 en la
primera cursa i 18 en la segona i
només el líder de la general, el
jove hongarès Attila Tassi, va
fer millors resultats que Oriola.

La pròxima prova, el 8 i 9 de
juliol a Oschersleben (Alemanya)
serà l’última abans que el mun-
dial s’aturi per l’estiu.

BAIX LLOBREGAT4L’estiu en-
cara no ha començat, però els dos
representants de la comarca a la
Tercera divisió, l’AE Prat i la UE
Castelldefels, ja s’han mogut de
valent als despatxos per confec-
cionar les plantilles de cara a la
temporada 2017-18. De fet, tant
els potablava com els castellde-
felencs ja han presentat moltes de
les seves cares noves.

I és que després d’una tem-
porada a Segona B, el Prat par-
teix, a priori, com un dels favorits
per tornar a ser a la zona alta i op-
tar a recuperar la seva plaça a la
divisió de bronze del futbol esta-
tal. Per fer-ho, la directiva ha po-
sat fil a l’agulla i, quan encara no
ha acabat el mes de juny, ja ha re-
novat bona part de la plantilla, in-
corporant 10 futbolistes. Són el
porter Sergi Aguilar, que tindrà la
difícil tasca de fer oblidar el capità
Toni Teixeira, els germans Carlos
i Jordi Cano, que arriben del
Granollers i del Castelldefels,
respectivament, Manel Raigón i
Ñito, fitxats del Sabadell B, Joel
Marín de l’Europa, Pau Darbra i

Adrià Escribano del Júpiter, Pau
Senent, de la UE Vilassar de Mar
i Uri Escabrós, de la Monta.

Per la seva banda el Castell-
defels, que va acabar quinzè el
curs passat, també ha començat
a anunciar un degoteig de noms
que quan l’equip torni a la feina
estaran sota les ordres de Miki
Carrillo, que viurà la seva quar-
ta temporada al capdavant del
conjunt dels Canyars. Els dos
primers fitxatges van ser Dani Or-
tiz i Eric Pacheco, procedents

del Santfeliuenc, posteriorment es
va anunciar l’arribada de Joan
Castillo, ex del Vilafranca, l’ascens
al primer equip del juvenil Joel
Marín i la incorporació de Pedro
Bilbao, del Sant Ildefons.

LA TEMPORADA PREN FORMA
Tant Prat com Castelldefels van
participar, el passat dia 19, en la
reunió de preparació del calen-
dari de la Tercera del curs que ve.
La primera cita del curs, com és
habitual, serà la Copa Catalunya.

Els germans Cano han fitxat pel Prat. Foto: Twitter (@aeprat1945)

L’AE Prat i la UE Castelldefels
presenten els seus reforços

El Prat | Roberto Sánchez deixarà la banqueta del CB Prat
Continua el degoteig de baixes simbòliques al CB Prat. Després de l’anunci de la retirada

del capità Àlex Ros, el passat dia 14 es va anunciar que el tècnic del primer equip, Roberto
Sánchez, no continuarà al capdavant del sènior el curs que ve després de dues temporades

dirigint els potablava. Tot i això, Sánchez seguirà formant part de l’entitat pratenca.

15 | 



líniamar.cat Juny 2017 Pròxima edició: 19 de juliol| 16


